
Protokół nr 3 z III Sesji Rady Gminy Ryczywół 

Obrady rozpoczęto 24 czerwca 2024 o godz. 10:00, a zakończono o godz. 16:10 tego samego 

dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 13 członków 

Obecni: 

1. Szymon Chmielewski 

2. Tomasz Jenczyk 

3. Tomasz Kaczmarek 

4. Romuald Łabiszak 

5. Daniel Łanucha 

6. Leszek Malmur 

7. Michał Mulka 

8. Monika Olech 

9. Andrzej Pacholczak 

10. Marlena Przybyła 

11. Sebastian Stefaniak 

12. Henryk Szrama 

13. Jacek Wrembel 

Lista gości na posiedzeniu: 

1. Roman Trzęsimiech – Wójt Gminy Ryczywół, 

2. Bogumiła Szychta – Zastępca Wójta Gminy Ryczywół, 

3. Ewelina Mulka – Sekretarz Gminy,  

4. Agnieszka Kostyk – Skarbnik Gminy,  

5. Cezary Świst – Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego w Ryczywole,  

6. Krystyna Misiurna – Inspektor ds. gospodarki nieruchomościami Urzędu Gminy, 

7. Bogusław Janus - Radny Rady Powiatu Obornickiego, 

8. Rafał Saniuk – Radca Prawny, 

9. Zenon Stęsik - Sołtys Sołectwa Ninino, 

10. Barbara Działo - Sołtys Sołectwa Łopiszewo, 

11. Jolanta Fuhrmann - Sołtys Sołectwa Skrzetusz, 

12. Mieszkańcy Gminy Ryczywół. 

1. Otwarcie obrad i stwierdzenie kworum. 

Przewodniczący Rady Gminy przywitał wszystkich zebranych, poprosił o potwierdzenie kworum 

i na podstawie potwierdzonego kworum stwierdził prawomocność obrad oraz otworzył II Sesję 

IX Kadencji Rady Gminy Ryczywół. 

2. Sprawy regulaminowe. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił porządek posiedzenia. 

Nie zgłoszono uwag. 

3. Przyjęcie protokołu z II Sesji Rady Gminy. 

Nie zgłoszono uwag. 



Głosowano w sprawie 

Przyjęcie protokołu z II Sesji Rady Gminy. 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne 

ZA (13) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak, Daniel 

Łanucha, Leszek Malmur, Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, 

Sebastian Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

4. Wystąpienie Radnych Powiatu Obornickiego i zapytania. 

Radna Monika Olech poruszyła temat wymiany nakładki na drodze powiatowej.  

 

5. Informacja Prezesa Przedsiębiorstwa Komunalnego w Ryczywole. 

Cezary Świst Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego w Ryczywole przedstawił informację z 

bieżącej działalności spółki.  

Radny Tomasz Kaczmarek poruszył temat jaki procent zapotrzebowania zapewni fotowoltaika.  

Radny Henryk Szrama spytał czy Prezes PK zostanie na sesji do końca obrad. 

Radny Jacek Wrembel poruszył temat niedoborów w magazynie Przedsiębiorstwa Komunalnego.   

 

6. Informacja Wójta Gminy o pracach między sesjami. 

Wójt Gminy Roman Trzęsimiech przedstawił informację o pracach między sesjami. 

Radny Henryk Szrama poruszył temat spotkania z właścicielami gruntów kupionych w 

miejscowości Igrzyna.  

Wójt Roman Trzęsimiech omówił jak wyglądało spotkanie i jakie tematy poruszano.  

Radny Henryk Szrama poruszył temat remontu świetlicy wiejskiej w Skrzetuszu.  

Radny Jacek Wrembel dopytywał o temat łączenia klas w szkole podstawowej.  

Radny Tomasz Jenczyk pytał, skąd Wójt Trzęsimiech miał wiedzę nt. „Igrzyny” w kampanii 

wyborczej.  



 

7. Informacja Zastępcy Wójta Gminy o pracach między sesjami. 

Zastępca Wójta Bogumiła Szychta przedstawiła swoją informację o pracach między sesjami. 

Radny Henryk Szrama poruszył temat analizy audytu pracowniczego, który odbył się w Urzędzie 

Gminy.  

Wójt Gminy oraz Zastępca Wójta omówili jakie zmiany zaszły w strukturach Urzędu Gminy oraz 

ustosunkowali się do przeprowadzonego audytu.  

Radny Tomasz Jenczyk poruszył temat kontroli przeprowadzonej przez Zastępce Wójta w 

Gminnym Ośrodku Kultury.  

Wójt Gminy oraz Zastępca Wójta omówili sytuację Gminnego Ośrodka Kultury. 

 

8. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działalności między sesjami. 

Przewodniczący Rady Gminy Szymon Chmielewski przedstawił informację o działalności 

między sesjami.  

Nie zgłoszono pytań. 

 

9. Informacja przewodniczących komisji Rady Gminy o pracach w okresie 

międzysesyjnym. 

Informację z działalności między sesjami przedstawił Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, 

Sportu i Spraw Społecznych radny Henryk Szrama.  

Informację z działalności między sesjami przedstawił Przewodniczący Komisji Rolnej i Ochrony 

Środowiska radny Leszek Malmur. 

Informację z działalności między sesjami przedstawił Przewodniczący Komisji Rozwoju 

Gospodarczego i Budżetu radnu Michał Mulka.  

Sprawozdanie z przebiegu posiedzenia Rady Społecznej SP ZOZ w Obornikach złożył jej 

członek p. Barbara Boch.  

Radna Monika Olech pytała o zamknięcie oddziału ortopedii i dziecięcego.  

 

10. Składanie interpelacji. 

Brak interpelacji.  

 

11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania Wójtowi Gminy Ryczywół. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania 

Wójtowi Gminy Ryczywół: 



a) przedstawienie Raportu o stanie Gminy Ryczywół za 2023 roku 

Sekretarz Gminy przedstawiła i omówiła raport o stanie Gminy Ryczywół za 2023 rok.  

b) debata nad Raportem o stanie Gminy Ryczywół za 2023 rok 

Radny Michał Mulka odniósł się do raportu w kontekście bezpieczeństwa w Gminie Ryczywół. 

Zauważył że w roku 2023, w stosunku do roku 2022, wzrósł poziom bezpieczeństwa 

mieszkańców w kontekście przeciwpożarowym. Dodał, że i Wójt wraz z Radą wspierał szereg 

inwestycji dotyczących poprawy bezpieczeństwa, a mianowicie wsparcie finansowe gminy na 

zakupy sprzętu dla gminnych jednostek Ochotniczych Straży Pożarnych. Następnie odniósł się 

do powstania punktu stacjonowania zespołu ratownictwa medycznego w Ryczywole. Dodał, że 

jest to nie tylko zasługa Wojewody, ale także Wójta. Nadmienił, że to Wójt i Rada zadbał o 

warunki i miejsce, w którym zespołu ratownictwa może stacjonować. Następnie dodał, że w 2023 

roku sukcesem było pozyskanie samochodu lekkiego ratowniczego dla Ochotniczej Straży 

Pożarnej w Gminie Ryczywół. 

Radny Leszek Malmur odniósł się do części raportu w której poruszono temat dróg gminnych. 

Wyraził zadowolenie, że udało się wiele dróg gminnych wyremontować i przebudować, a także 

przekształcić drogi gruntowe w utwardzone. Złożył także podziękowanie byłemu Wójtowi i 

Radzie za pozyskiwanie funduszy i przygotowywanie projektów na remonty i przebudowy dróg 

gminnych. Jako przykład remontowanych dróg podał, drogę między miejscowościami Tłukawy i 

Zawady.  

Wójt Gminy odniósł się do kwestii bezpieczeństwa i dróg. Dodał, że w stu procentach zgadza się 

z przedmówcami. Nadmienił, że należy szczególnie dbać o kwestie bezpieczeństwa Gminy w 

czasach tak bardzo niepewnych jak dziś. Dodał, że temat dróg jest tak samo istotny, w kontekście 

dróg gruntowych i dojazdów do gruntów rolnych.   

Następnie dodał, że rok 2023 był bardzo udany pod względem pozyskiwania funduszów 

zewnętrznych.  

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że także mieszkańcy, na pisemny wniosek poparty 

podpisami dwudziestu mieszkańców, mogą wziąć udział w debacie nad raportem o stanie gminy.  

Przewodniczący Rady Gminy udzielił głosu mieszkańcowi Łukaszowi Krzyśce. 

  

Pan Łukasz Krzyśko na początku odniósł się do problemu demografii w Gminie Ryczywół i 

dodał że nowa Rada musi poszukać rozwiązań, aby stan demograficzny poprawić. Następnie 

odniósł się do uchwalania planów zagospodarowania przestrzennego na ulice Makową i Szkolną. 

Następnie poruszył temat finansowania oświaty oraz łączenia i dzielenia klas.  

W następnej kolejności wypowiedział się w kwestii polityki finansowej nowej kadencji. Dodał, 

że za poprzedniego Wójta była prowadzona w Gminie rozsądna polityka finansowa.  

Następnie posuszył temat jednostek podległych w Gminie Ryczywół, m. in. Centrum Integracji 

Społecznej, Przedsiębiorstwa Komunalnego.  

Przy końcu odniósł się również do sytuacji związanej z planowaną niegdyś kopalnią  

w Igrzynie.  



Wójt Gminy stwierdził, że pytanie mieszkańca nie dotyczy roku poprzedniego, a sytuacji 

bieżącej, w związku z czym nie ma podstaw, aby odnieść się do poruszonych tematów. Zaprosił 

mieszkańca z tymi pytaniami na sesje absolutoryjna przyszłego roku. Dodał, że mieszkaniec 

wykorzystał możliwość udziału w debacie nad raportem o stanie Gminy, aby zaistnieć.  

Radna Monika Olech zwróciła się do Przewodniczącego Rady Gminy z wnioskiem formalnym, 

aby pilnował porządku obrad.  

Radna Marlena Przybyła zwróciła się z pytaniem do byłego Przewodniczącego Rady co on 

zrobił, aby poprawić stan demograficzny gminy. Następnie zauważyła, że wchodzi on w 

kompetencje Wójta i spytała co wiąże się z nieudostępnianiem pism Radnym przez byłego 

Przewodniczącego.  

Radny Leszek Malmur dodał, że przebudowa ulicy Głogowej maiła mieć na celu poprawę 

sytuacji demograficznej Gminy Ryczywół.  

 

c) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania Wójtowi Gminy Ryczywół 

Po wyczerpaniu głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/18/2024. 

 

Głosowano w sprawie: 

podjęcie uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania Wójtowi Gminy Ryczywół. 

 

Wyniki głosowania 

ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (12) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak,  

Daniel Łanucha, Leszek Malmur, Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Sebastian 

Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Marlena Przybyła 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 

sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za 2023 rok. 

a) przedstawienie sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu 

gminy za 2023 rok 

Skarbnik Gminy omówiła sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 

budżetu gminy za 2023 rok następującymi słowami: 

Sprawozdanie z wykonania budżetu za 2023 rok zgodnie z przepisami ustawy o finansach 

publicznych Wójt Gminy przedkłada Radzie Gminy i Regionalnej Izbie Obrachunkowej do dnia 

31 marca roku następującego po roku budżetowym. Termin ten został dochowany. Sprawozdanie 

zostało wprowadzone Zarządzeniem nr 29/2023 z dnia 29 marca 2024 roku.  

W skład sprawozdania wchodzi informacja o stanie mienia komunalnego za 2023 rok, roczne 



sprawozdanie finansowe Gminnego Ośrodka Kultury za 2023 oraz informacja o wykorzystaniu 

środków z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 oraz z Funduszu Pomocy. 

Sprawozdania finansowe Gminy czyli Bilans z wykonania budżetu, Bilans łączny, Rachunek 

Zysków i Strat, Zestawienie zmian w funduszu jednostki oraz Informacja dodatkowa zostały 

przedstawione Radzie i Regionalnej Izbie Obrachunkowej, oraz opublikowane w BIP  

w obowiązujących terminach. 

Budżet Gminy Ryczywół na 2023 rok został uchwalony Uchwałą  Nr XLIII/387/2022 Rady 

Gminy Ryczywół z dnia 28 grudnia 2022 roku i zakładał:   

 Dochody w kwocie 42 426 495,00 zł w tym: 

-       dochody majątkowe 10 468 416,00 zł, 

-        dochody bieżące 31 958 079,00 zł.  

Wydatki w kwocie 46 780 175,00 zł. 

-        wydatki bieżące 31 680 067,00 zł,  

-        wydatki majątkowe 15 100 108,00 zł. 

Uchwalony budżet przewidywał deficyt budżetu w kwocie 4 353 680,00 zł i miał zostać pokryty 

wolnymi środkami, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt. 6 ustawy o finansach publicznych oraz 

nadwyżką budżetową z lat wcześniejszych. 

W trakcie realizacji budżet zmieniany był w ciągu roku 21 razy, w tym 7 razy uchwałami Rady 

Gminy Ryczywół i 14 razy zarządzeniami Wójta Gminy Ryczywół.  

Planowany budżet Gminy na dzień 31 grudnia 2023 roku wyniósł: 

 Dochody 44 353 431,39 zł w tym:  

-        dochody majątkowe 6 501 828,47 zł, 

-        dochody bieżące 37 851 602,92 zł.  

Wydatki  49 920 568,45 zł w tym:  

-        wydatki majątkowe 13 607 861,33 zł 

-        wydatki bieżące 36 312 707,12 zł.  

W wyniku dokonanych zmian w budżecie Gminy planowany deficyt wyniósł 5 567 137,06 zł. 

Źródłem pokrycia deficytu miały być przychody jednostek samorządu terytorialnego z 

niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z 

rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami 

wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach, przychodami jednostek samorządu 

terytorialnego wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy i 

dotacji na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków, 

wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt. 6 ustawy o finansach publicznych oraz 

nadwyżki z lat ubiegłych. 



Dochody na plan 44 353 431,39 zł wykonano 43 918 025,29 zł, co stanowi 99,02% i jest o 0,98 

punktu procentowego niższe od zaplanowanego. Dochody bieżące na plan 37 851 602,92 zł 

wykonano 37 463 650,32 zł, co stanowi 98,98%. Dochody majątkowe na plan 6 454 374,97 zł 

wykonano 6 454 374,97 zł, co stanowi 99,27%, w tym dochody ze sprzedaży majątku na plan 

123 120,00 zł wykonano 75 678,45 zł tj. 61,47% planu. 

W kwocie zrealizowanych dochodów mieszczą się m.in.: 

-        dotacje celowe otrzymane z budżetu państwa na realizację zadań bieżących z zakresu 

administracji rządowej oraz innych zadań zleconych gminie ustawami – 5 793 019,12 zł,  

-        dochody z zakresu ochrony środowiska i gospodarki wodnej – 9 514,07 zł,  

-        wpływy z Funduszu Przeciwdziałania COVID – 19 – 32 640 zł, (tj. dodatek węglowy  

i dodatek energetyczny) 

-        wpływy z programu Polski Ład – 5 899 999,24 zł 

-        wpływy z Funduszu Pomocy – 109 363,70 zł 

-        wpływy z wydawania zezwoleń na sprzedaż napojów alkoholowych –  207 805,40 zł, 

-        wpływy z gospodarowanie odpadami komunalnymi – 2 821 035,54 zł 

Na koniec 2023 roku należności wymagalne z tytułu dochodów wyniosły 3 645 144,61 zł i  

w stosunku do 2022 roku wzrosły o kwotę 543 466,91 zł. Największe zaległości występują we  

wpływach od dłużników alimentacyjnych, wpływach z innych lokalnych opłat pobieranych przez 

jednostki samorządu terytorialnego na podstawie odrębnych ustaw (opłata za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi), podatku od nieruchomości, podatku od środków transportowych, 

wpływach z najmu i dzierżawy składników majątkowych. 

Nadpłaty na koniec 2023 roku wyniosły łącznie 9 704,69 zł. 

Obniżenie górnych stawek podatków i opłat lokalnych spowodowało zmniejszenie dochodów o 

kwotę 1 529 967,20 zł w następujących źródłach: 

-        z podatku od nieruchomości  od osób prawnych 274 158,21 zł, 

-        z podatku od nieruchomości od osób fizycznych 631 146,42 zł, 

-        z podatku rolnego od osób prawnych 24 453,55 zł, 

-        z podatku rolnego od osób fizycznych 233 053,62 zł, 

-        z podatku od środków transportowych od osób prawnych 209 627,98 zł, 

-        z podatku od środków transportowych od osób fizycznych 157 527,42 zł. 

W 2023 roku udzielono ulg i zwolnień w podatku od nieruchomości od osób prawnych na kwotę 

12 645,20 zł. W podatkach od nieruchomości i rolnym od osób fizycznych umorzono zaległości 

w łącznej kwocie 824,73 zł.  

Wydatki na plan 49 920 568,45 zł wykonano 46 792 374,88 zł, co stanowi 93,73%. 



Wydatki majątkowe na plan wynoszący 13 607 861,33 zł wykonano 13 471 571,32 zł, tj. 99,00%. 

Wydatki bieżące na plan 36 312 707,12 zł wykonano 33 320 803,56 zł, tj. 91,76%. 

Wydatki budżetowe dokonywane były z zachowaniem zasady gospodarności i oszczędności oraz 

w ramach pojawiających się potrzeb. Suma wykonanych wydatków w żadnej podziałce nie 

przekroczyła planu. 

Na koniec 2023 roku Gmina nie posiada zobowiązań wymagalnych. 

Na koniec 2023 roku zadłużenie z tytułu kredytów i pożyczek oraz emisji papierów 

wartościowych wynosiło 3 718 820,00 zł w tym: wobec Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 

Środowiska i Gospodarki Wodnej w Poznaniu (pożyczka na budowę hali widowiskowo-

sportowej w Ryczywole) – 818 820,00 zł i wobec banku PKO S.A. (emisja obligacji w latach 

2017-2018) – 2 900 000,00 zł. Zadłużenie jest spłacane zgodnie z harmonogramem. W 2023 roku 

dokonano spłat kredytów i pożyczek na łączną kwotę 209 320,00 zł oraz wykupiono 

wyemitowane obligacje w kwocie 700 000,00 zł. 

Na koniec 2023 roku budżet Gminy zamknął się deficytem w kwocie 2 874 349,59 zł. 

W 2023 roku wydatki poniesione na funkcjonowanie systemu gospodarowania odpadami 

komunalnymi były niższe od uzyskanych dochodów z tytułu opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi o 328 586,98 zł. Środki te zasilą system w roku 2023. Ponadto  

z rozliczenia 2022 roku pozostała kwota 125 984,844 zł. W związku z tym na koniec 2023 roku 

Gmina posiada nadwyżkę systemu gospodarowania odpadami komunalnymi w wysokości 

454 571,82 zł. Środki te zostały już wprowadzone do budżetu w 2024 roku.  

Stan środków na rachunkach bankowych Gminy na dzień 31.12.2023 roku wynosił 8 465 543,35 

zł. W kwocie tej mieści się subwencja na zadania oświatowe na styczeń 2024 roku w wysokości 

704 320,00 zł oraz środki niewykorzystanych dotacji w 2023 roku – 26 357,17 zł, które zostały 

zwrócone do dysponenta środków w styczniu 2024 roku.  

Na koniec 2022 roku Rada Gminy podjęła uchwałę Nr XLIII/385/2022 w sprawie wykazu 

wydatków niewygasających z upływem roku budżetowego 2022. Wykazie wydatków, które nie 

wygasają z upływem roku zostało wpisane jedno zadanie majątkowe, tj. „Przebudowa drogi 

gminnej Wiardunki-Gorzewko”. Ustalono kwotę wydatków w wysokości 70 000,00 zł  

i ustalono termin realizacji do 30.06.2023 roku. Środki zostały wykorzystane w 100,00 %.  

Na koniec 2023 roku Rada Gminy podjęła uchwałę Nr LI/472/2023 w sprawie wydatków które 

nie wygasają z upływem roku budżetowego 2023. W wykazie wydatków niewygasających 

zostały ujęte dwa zadania tj. „Budowa drogi gminnej nr 273527P w Ludomach” – kwota 

80 565,00 zł oraz „ Opracowanie Gminnego Programu Ochrony Zabytków Gminy Ryczywół na 

wypadek konfliktu zbrojnego i sytuacji kryzysowych na lata 2023-2023 – kwota 12 420,00 zł. 

Ustalono termin realizacji do 30 czerwca 2024 roku.  

Z przedstawionego bilansu oraz informacji o stanie mienia komunalnego wynika, że majątek 

Gminy uległ zwiększeniu. Ogólna wartość majątku wynosi 85 998 695,40 zł. Majątek uległ 

zwiększeniu w związku z komunalizacją gruntów, zakupem gruntu na cel publiczny oraz 

realizacją zadań majątkowych m.in. modernizacja i przebudowa świetlicy wiejskiej w Nininie, 

budową parkingu przy ul. Kolejowej w Ryczywole, budowa drogi gminnej Tłukawy-Zawady, 

budowa drogi z kanalizacją deszczową – ul. Sosnowa w Ryczywole, wymiana systemu 



ogrzewania w budynkach Ochotniczych Straży Pożarnych w Ryczywole  

i Ludomach. 

Długoterminowe aktywa finansowe Gminy wynoszą 8 598 250,00 zł i w stosunku do roku 2022 

zwiększyły się o 500 000,00 zł w związku z wniesieniem udziałów do Przedsiębiorstwa 

Komunalnego w Ryczywole, którego Gmina jest jedynym udziałowcem.  

Wartość środków trwałych w budowie na koniec 2023 roku wynosi 8 049 474,72 zł.  

W kwocie tej mieszczą się rozpoczęte w latach wcześniejszych inwestycje, m.in. budowa sieci 

kanalizacji sanitarnej w m. Skrzetusz i Ryczywół orz Krężoły i Łopiszewo, gm. Ryczywół, 

przebudowa dróg na terenie Gminy Ryczywół. 

Z rachunku zysków i strat wynika, że Gmina osiągnęła zysk netto w kwocie 9 595 650,42 zł. 

Natomiast z zestawienia zmian w funduszu jednostki wynika, że fundusz zwiększył się w 

stosunku do roku 2022 o 10 620 793,06 zł i wynosi 61 763 032,59 zł. 

 

b) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z wykonania 

budżetu gminy za 2023 rok 

Skarbnik Gminy odczytała uchwałę nr SO-13/0954/2026/2024 składu orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 25 kwietnia 2024 roku w sprawie wyrażenia opinii o 

sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Ryczywół za rok 2023 wraz  

z informacją o stanie mienia jednostki i objaśnieniami.  

 

c) przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej o wykonaniu budżetu Gminy Ryczywół  

w 2023 roku wraz z wnioskiem o udzielenie absolutorium 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Daniel Łanucha odczytał uchwałę nr 1/2024 Komisji 

Rewizyjnej Rady Gminy Ryczywół z dnia 21 maja 2024 roku w sprawie wniosku o udzielenie 

absolutorium Wójtowi Gminy Ryczywół za 2023 rok wraz z załącznikiem.  

d) odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o wniosku Komisji Rewizyjnej  

w przedmiocie absolutorium 

Skarbnik Gminy odczytała uchwałę nr SO-13/0955/130/2024 składu orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 3 czerwca 2024 roku w sprawie wyrażenia opinii o 

wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Ryczywół o udzielenie Wójtowi Gminy Ryczywół 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2023 rok. 

 

e) dyskusja nad sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Ryczywół za 2023 rok 

Nie zgłoszono głosów w dyskusji.  

 

f) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego z wykonania 

budżetu Gminy Ryczywół za 2023 rok 

W wyniku braku głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/19/2024. 

 

Głosowano w sprawie: 

podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego z wykonania budżetu 

Gminy Ryczywół za 2023 rok. 

 



Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak, Daniel 

Łanucha, Leszek Malmur, Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, 

Sebastian Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

 

13. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryczywół za 2023 

rok. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 

Wójtowi Gminy Ryczywół za 2023 rok. 

W wyniku głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad podjęciem 

uchwały nr III/20/2024. 

 

Głosowano w sprawie: 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Ryczywół za 2023 rok.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak, Daniel 

Łanucha, Leszek Malmur, Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, 

Sebastian Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2024. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy 

Ryczywół na 2024 rok.  

Skarbnik Gminy omówiła projekt uchwały. 

Radny Henryk Szrama zapytał dlaczego kwota dofinansowania dla Przedsiębiorstwa 

Komunalnego nie znalazła się na tydzień przed sesją w projekcie uchwały. 

Skarbnik Gminy wyjaśniła że uchwałę przygotowywała wcześniej, ponieważ w czasie przesłania 

materiałów do Radnych przebywała na urlopie. 



Radny Henryk Szrama skierował pytania do Prezesa Przedsiębiorstwa Komunalnego dotyczące 

kwoty dofinansowania, o które wnioskował oraz spytał dlaczego Rada Gminy ma brać na siebie 

pokrywanie kosztów niedoborów magazynowych spółki.  

Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego Cezary Świst odniósł się do pytań i wyjaśnił, że różnice w 

kwotach to kwestia podatku oraz poinformował jak wygląda sytuacja finansowa spółki.  

Radny Henryk Szrama zauważył, że PK wprowadziło podwyżki za usługi, a co za tym idzie, 

dochody spółki powinny wzrosnąć.  

Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego Cezary Świst odniósł się do w/w wypowiedzi i dodał, że 

stara się sprawdzić wszystkie nieutarte ścieżki i utrzymać spółkę jako samodzielny pomiot.  

Wójt Gminy Roman Trzęsimiech stwierdził, że radny Szrama zachowuje się jakby nie był 

wcześniej wójtem. Dodał też, że w niewyjaśnionych okolicznościach zaginęło pismo 

Przedsiębiorstwa Komunalnego skierowane do Rady Gminy.  

Radny Henryk Szrama ustosunkował się do wypowiedzi Wójta i dodał, że program naprawczy 

PK został rozpoczęty za poprzedniej kadencji. Dodał także, że dofinansowania dla PK były 

przekazywane i teraz Rada nie robi nic innego jak znowu przekazuje dofinansowanie.   

Wójt Roman Trzęsimiech zauważył, że Rada Gminy przekazuję kolejne dofinansowania z 

powodu wcześniejszych nietrafionych inwestycji Przedsiębiorstwa. Dodał też, że należałoby 

zmienić podejście w kwestii podatkowej do spółki.  

Radny Henryk Szrama stwierdził, że jego zdaniem wygląda to tak, że Gmina ma pokryć straty 

złodziejstwa w PK. Dodał także, że jego intencją nie było zablokowanie w/w pisma i w natłoku 

spraw w sekretariacie Urzędu mogą się takie rzeczy zadziać.  

Radna Marlena Przybyła poruszyła temat nietrafionych inwestycji Przedsiębiorstwa 

Komunalnego. Spytała także kogo należy pociągnąć do odpowiedzialności za nieprzekazanie 

pisma PK do Rady Gminy.  

Sekretarz Gminy poinformowała, że pismo wpłynęło do biura Rady, a jego kserokopia została 

przekazana ówczesnemu przewodniczącemu.    

Radny Daniel Łanucha złożył wniosek formalny, aby z dofinansowaniem dla Przedsiębiorstwa 

wstrzymać się i przeanalizować jeszcze raz tą sprawę na komisjach.  

Radna Monika Olech spytała Prezesa PK czy ma coś jeszcze do dodania ws. sytuacji spółki.  

Prezes PK poinformował, że nic więcej nie ma do dodania.  

Przewodniczący Rady Szymon Chmielewski ogłosił 5 minut przerwy.  

Po przerwie Przewodniczący Rady Szymon Chmielewski objaśnił radcy prawnemu, że Radny 

złożył wniosek o wykreślenie z projektu budżetu dofinansowania dla Przedsiębiorstwa 

Komunalnego.  

Wójt Gminy poinformował, że nie można odwlekać tak ważnej sprawy bo działa to na niekorzyść 

spółki.  



Radny Daniel Łanucha dodał, że Prezes PK poinformował także o stratach jakie generuje Hala 

sportowa, co wzbudziło obawę, że za moment spółka przyjdzie do Gminy po kolejne 

dofinansowanie.  

Wójt Roman Trzęsimiech poinformował, że rada doskonale wiedziała o problemie hali. Dodał 

także, że na komisji wspólnej radni ustalili poprzez głosowanie kwotę dofinansowania na ok 680 

tysięcy, a teraz się z tego wycofują. Poprosił radnych Łanuchę i Szramę o przytoczenie 

merytorycznych argumentów, dlaczego rada ma wycofać z projektu budżetu dofinansowanie dla 

PKi.  

Radny Henryk Szrama stwierdził, dlaczego gmina ma finansować straty poniesione w wyniku 

złodziejstwa. Dodał także, że PK ma narzędzia do ściągalności zaległości.  

Radca prawny Rafał Saniuk wyjaśnił, że kwota strat jest kwotą, której brakuje PK na 

prowadzenie bieżącej działalności. To nie tak, że spółka daruje pieniądze osobom, które dopuścili 

się wiadomych czynów. Odniósł się także do kwestii ściągalności poniesionej straty. Dalej 

wyjaśnił, że usunięcie jednego elementu z projektu uchwały budżetowej powoduje szereg 

różnych zmian, które należy w nim wprowadzić. Ostrzegł Radę, że jest to niebezpieczne 

posunięcie w stosunku do funkcjonowania Przedsiębiorstwa Komunalnego.  

Po wyczerpaniu głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/21/2024. 

Głosowano w sprawie 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na rok 2024. 

Wyniki głosowania 

ZA: 8, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 5, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne 

ZA (8) 

Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak, Daniel Łanucha, Michał Mulka, Monika Olech, Marlena 

Przybyła, Sebastian Stefaniak, Jacek Wrembel 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (5) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Leszek Malmur, Andrzej Pacholczak, Henryk Szrama 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

15. Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 - 

2028. 



Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie zmian Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2024-2028. 

Skarbnik Gminy omówiła projekt uchwały. 

 

W wyniku braku głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/22/2024. 

Głosowano w sprawie 

Podjęcie uchwały w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024 - 2028. 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne 

ZA (13) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak, Daniel 

Łanucha, Leszek Malmur, Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, 

Sebastian Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

16. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości położonej 

w miejscowości Lipa, Gmina Ryczywół, będącej własnością Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie 

nieruchomości położonej w miejscowości Lipa, Gmina Ryczywół, będącej własnością Gminy. 

Inspaktor ds. gospodarki nieruchomościami Krystyna Misiurna omówiła projekt uchwały. 

W wyniku braku głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/23/2024. 

Głosowano w sprawie 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości położonej 

w miejscowości Lipa, Gmina Ryczywół, będącej własnością Gminy. 

Wyniki głosowania 

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 



Wyniki imienne 

ZA (13) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Romuald Łabiszak, Daniel 

Łanucha, Leszek Malmur, Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, 

Sebastian Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (1) 

Andrzej Cybort 

 

17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny nieruchomości zbywanej 

w drodze bezprzetargowej. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty od 

ceny nieruchomości zbywanej w drodze bezprzetargowej. 

Inspektor ds. gospodarki nieruchomościami Krystyna Misiurna omówiła projekt uchwały. 

Radny Daniel Łanucha zaproponował stawki 25/30.  

Radny Leszek Malmur zaproponował stawki 30/40. 

Radny Romuald Łabiszak poinformował, że budynek jest w złym stanie.  

Radny Tomasz Kaczmarek także dodał, że budynek jest w złym stanie. 

Radny Henryk Szrama poinformował, że budynek jest w złym stanie poprzez zaniedbanie.  

Radny Tomasz Kaczmarek zaproponował stawki 60/70. 

Radny Henryk Szrama zaproponował stawki 40/60. 

Głosowano w sprawie 

30% - raty 40% - jednorazowa płatność 

Wyniki głosowania 

ZA: 4, PRZECIW: 4, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 4, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

Głosowano w sprawie 

40% - raty 60% - jednorazowa płatność 

Wyniki głosowania 

ZA: 8, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 



Po wyczerpaniu głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/24/2024. 

Głosowano w sprawie 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny nieruchomości zbywanej w drodze 

bezprzetargowej. 

Wyniki głosowania 

ZA: 11, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

Wyniki imienne 

ZA (11) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Daniel Łanucha, Leszek Malmur, 

Michał Mulka, Monika Olech, Marlena Przybyła, Sebastian Stefaniak, Henryk Szrama, Jacek 

Wrembel 

PRZECIW (1) 

Andrzej Pacholczak 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (2) 

Andrzej Cybort, Romuald Łabiszak 

 

18. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu położonego na obszarze w miejscowości Ryczywół 

w rejonie ulicy Makowej, Wrzosowej oraz Chabrowej (obręb Ryczywół), gmina Ryczywół. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego na 

obszarze w miejscowości Ryczywół w rejonie ulicy Makowej, Wrzosowej oraz Chabrowej (obręb 

Ryczywół), gmina Ryczywół. 

W wyniku braku głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/25/2024. 

Głosowano w sprawie 

Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu położonego na obszarze w miejscowości Ryczywół 

w rejonie ulicy Makowej, Wrzosowej oraz Chabrowej (obręb Ryczywół), gmina Ryczywół 

Wyniki głosowania 

ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 



Wyniki imienne 

ZA (12) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Daniel Łanucha, Leszek Malmur, 

Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, Sebastian Stefaniak, 

Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 

NIEOBECNI (2) 

Andrzej Cybort, Romuald Łabiszak 

 

19. Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu położonego na obszarze w miejscowości Ryczywół 

w rejonie ulicy Szkolnej (obręb Ryczywół), gmina Ryczywół. 

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego na 

obszarze w miejscowości Ryczywół w rejonie ulicy Szkolnej (obręb Ryczywół), gmina 

Ryczywół. 

W wyniku braku głosów w dyskusji, Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad 

podjęciem uchwały nr III/26/2024. 

Głosowano w sprawie 

Podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu położonego na obszarze w miejscowości Ryczywół 

w rejonie ulicy Szkolnej (obręb Ryczywół), gmina Ryczywół 

Wyniki głosowania 

ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 

Wyniki imienne 

ZA (12) 

Szymon Chmielewski, Tomasz Jenczyk, Tomasz Kaczmarek, Daniel Łanucha, Leszek Malmur, 

Michał Mulka, Monika Olech, Andrzej Pacholczak, Marlena Przybyła, Sebastian Stefaniak, 

Henryk Szrama, Jacek Wrembel 

PRZECIW (0) 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (0) 

BRAK GŁOSU (0) 



NIEOBECNI (2) 

Andrzej Cybort, Romuald Łabiszak 

20. Wolne głosy i wnioski. 

Wójt Gminy poinformował Radę, że jedna z opinii prawnych ws. „Igrzyny” także nie trafiła do 

wiadomości rady.  

Radny Leszek Malmur poruszył temat równania dróg gruntowych z środków funduszu 

sołeckiego.  

Radny Daniel Łanucha poruszył temat przepustu na drodze Łopiszewo – Chmielewo.  

Radny Tomasz Jenczyk poruszył temat finansowania imprez gminnych i sołeckich.  

Radny Jacek Wrembel poruszył temat oznakowania poziomego na ulicy Kolejowej.  

Radna Monika Olech chciała poznać powód, dlaczego pismo z Przedsiębiorstwa Komunalnego, 

wspomniane przy omawianiu uchwały budżetowej, nie trafiło do Rady Gminy.  

Były Przewodniczący Rady Łukasz Krzyśko wyjaśnił, że wniosek został mu przekazany, a w 

wyniku rozmów z radą nadzorczą PK stwierdzono, że rozwiązanie z wniosku jest nie dobre. 

Dodał, że w związku z tym podjął decyzje o nieprzekazaniu pisma Radzie Gminy.  

Mieszkaniec Gminy poruszył temat pracy „grupy roboczej” ws. planowanej niegdyś kopalni w 

miejscowości Igrzyna.  

Były Przewodniczący Rady Łukasz Krzyśko również odniósł się do tematu pozwu sądowego ws. 

„Igrzyny”. Odniósł się także do bieżącej sytuacji Przedsiębiorstwa Komunalnego.  

Mieszkaniec Gminy poruszył temat gminnych dróg gruntowych.  

 

21. Zakończenie. 

Przewodniczący Rady Gminy podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady III Sesji IX 

Kadencji Rady Gminy Ryczywół. 

 

 

Na tym protokół zakończono.  

 

Protokołował: Adrian Miler 


